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Inleiding
De programmabegroting 2019
VVoor ons ligt de eerste begroting van het nieuwe college. Het college bestaat 
uit dezelfde partijen, maar het collegeprogramma vaart een herkenbaar 
andere koers. Het college geeft duidelijk aan samen met de Raad de Goese 
uitdagingen te willen oppakken. Dat betekent dat de Raad tijdig betrokken 
wordt en niet pas een oordeel mag geven over een reeds afgerond voorstel. 
Het college heeft ook de intentie uitgesproken de bevolking meer te betrekken 
bij het gemeentebeleid. Dit krijgt o.a. vorm in een Right to Challange. Het CDA 
vindt dat een goede zaak. Een goede communicatie is een uitdaging. vindt dat een goede zaak. Een goede communicatie is een uitdaging. 
Mensen betrekken betekent niet dat iedereen zich altijd in het beleid 
kan herkennen. Het zal duidelijk moeten zijn voor alle 
betrokkenen wat van elkaar verwacht mag 
worden.

Het is goed vast te stellen dat er een gezonde sluitende begroting wordt 
aangeboden. Deze sluit mooi aan op de jaarrekening 2017 en het 
bestuursverslag 2018 welke ook een positief saldo lieten zien. Het is goed te 
constateren dat de zware bezuinigingen hun vruchten afwerpen en dat het 
bestuur van Goes in staat is gebleken de tering naar de nering te zetten.

Het is echter geenszins een reden om achterover te gaan leunen. Er wachten Het is echter geenszins een reden om achterover te gaan leunen. Er wachten 
ons weer nieuwe uitdagingen en risico’s waarvoor een degelijke financiering 
gevraagd wordt. Hierbij denken we in de eerste plaats aan het Omnium. Het 
Omnium is voor Goes een prachtige voorziening waar we trots op mogen zijn. 
Dat ontslaat ons echter niet van de plicht kritisch te kijken naar de wijze 
waarop deze in aanleg mooie voorziening is georganiseerd en wordt 
gefinancierd.

Bij deze presenteert CDBij deze presenteert CDA Goes u onze algemene beschouwingen voor 2019.
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Bestuur en financiën

Verbonden partijen / Gemeenschappelijke regelingen
Als CDAls CDA willen wij graag kennis en verantwoordelijkheid leggen op die 
plaatsen waar deze het best tot zijn recht komt. In het streven naar een 
excellente dienstverlening en efficiënte bedrijfsvoering bij verbonden partijen / 
gemeenschappelijke regelingen moeten we in dat verband ook aandacht 
blijven houden voor de diverse ontwikkelingen op dat vlak. Wij zijn als CDA van 
mening dat we “met verstand” moeten blijven kijken naar de recente plannen 
van aanpak en verbeteracties die onlangs zijn en/of binnenkort worden 
opgeleverd. Gezamenlijk aanpakken met de andere deelnemende gemeenten opgeleverd. Gezamenlijk aanpakken met de andere deelnemende gemeenten 
en vanuit een basis van vertrouwen in deze organisaties en de mensen die 
daar werken vinden wij belangrijk.

Het CDA is blij dat GR'en meer uit hun schulp kruipen en door middel van 
bijeenkomsten voor de gemeenteraden laten zien waar zij mee bezig zijn voor 
de inwoners van deze gemeenten. Ook wordt hiermee de afstand, die 
gemeenschappelijke regelingen soms lijken te hebben ten opzichte van de 
raadspolitiek, verkleind. De opkomst van raadsklankbordgroepen juichen wij in 
dat kader van harte toe. Wederzijds begrip en helderheid over de taken en 
verantwoordelijkheden van de gemeenteraad en gemeenschappelijke 
regelingen moeten worden gedeeld, zodat deze van beide zijden beter regelingen moeten worden gedeeld, zodat deze van beide zijden beter 
kunnen worden uitgevoerd.

De aantrekkende economie
Een concreet punt met betrekking tot de gemeenschappelijke regelingen zien 
wij vanuit het CDA in de aantrekkende economie. De aantrekkende economie 
binnen de gemeente Goes heeft als gevolg dat er een grotere vraag is 
ontstaan om omgevingsvergunningen op het terrein van de bouw. Wij zien ook 
dat er in die diezelfde ontwikkeling meer externe bureaus worden ingehuurd 
om binnen de gemeente Goes al deze bouwvergunningen kwalitatief goed te 
kunnen verlenen. 

Wij zouden graag zien dat de krapte bij het ambtelijk apparaat op het terrein Wij zouden graag zien dat de krapte bij het ambtelijk apparaat op het terrein 
van vergunningverlening, niet alleen binnen de Bevelanden, maar Zeeuws 
breed wordt opgepakt in samenwerking met de RUD. Wij zien de RUD als een 
omgevingsdienst die dergelijke krapte nu en in de toekomst zou moeten 
kunnen opvangen. 
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Door samen te werken binnen de RUD zijn wij als CDA ervan overtuigd dat er 
naast de financiële voordelen die er zijn te behalen, ook de personele 
kwetsbaarheid ten aanzien van de taak om vergunningen te verlenen in 
Zeeland en daarmee ook voor Goes wordt verminderd. Graag zien 
wij in dit verband dan ook concrete maatregelen vanuit 
het college. Wij hopen een antwoord op dit 
voorstel te krijgen.

Financiën
Langdurig financieel plannen blijft een lastige opgave, dat blijkt ook weer dit Langdurig financieel plannen blijft een lastige opgave, dat blijkt ook weer dit 
jaar. Bij de bestuursrapportage 2018 behaalde de gemeente Goes op papier 
nog een mooi resultaat, maar na de recente ontwikkelingen rondom het 
Omnium moeten we helaas vaststellen dat hier wel een kanttekening bij te 
plaatsen valt. Voor de korte termijn is de situatie urgent en dienen met spoed 
financiën ter beschikking te worden gesteld. Aansluitend zal onderzoek dienen 
te worden gedaan hoe we een structureel gezonde situatie kunnen creëren 
voor het Omnium en voor de gemeente als enige aandeelhoudevoor het Omnium en voor de gemeente als enige aandeelhouder.

Het Sociaal Domein is ook financieel gezien een beleidsterrein waar we onze 
zorg over hebben. Wij zijn heel blij met de substantiële verbeteringen die 
zichtbaar zijn op dit dossier. Financiële verbeteringen zijn natuurlijk alleen 
verbeteringen als deze ook kwalitatief niet tot een achteruitgang leiden. Het 
CDA vraagt zich wel af waar hier een grens ligt. Is de financiële opgave die de 
centrale overheid hier de gemeenten oplegt wel een reëele?

Het CDA is heel content met betrekking tot de wijze waarop op terrein van 
financiën wordt gerapporteerd. Een heldere en tijdige rapportage maakt het de 
Gemeenteraad mogelijk haar controlerende taak op een goede wijze uit te 
voeren. Zowel de wijze waarop de meest recente bestuursrapportage heeft 
vorm gekregen als het proces waarmee we deze begroting als Raad 
bespreken stemt het CDA tot tevredenheid.

Wij zijn blij met de opmerkingen die rondom de bestuursrapportage zijn Wij zijn blij met de opmerkingen die rondom de bestuursrapportage zijn 
gemaakt over de flexibele schil waar het gemeentebestuur rekening mee 
houdt in haar personeelsbeleid.
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Economie / Binnenstad / Toerisme
De economie in ons land groeit. Nederland hoort bij de koplopers in Europa en 
de werkgelegenheid is de laatste jaren enorm toegenomen. We hebben nu in 
een aantal sectoren juist te maken met een tekort aan menskracht.
Dat is eveneens voor onze provincie het geval. Ook in Goes is er een positief Dat is eveneens voor onze provincie het geval. Ook in Goes is er een positief 
ondernemersklimaat. Dat wil niet zeggen dat we nu met de armen over elkaar 
kunnen gaan zitten. Goes is veruit dé handelsstad van Zeeland. Om dat zo te 
houden zullen we blijvend moeten investeren in de toekomst als het gaat om 
het aantrekkelijk houden van onze binnenstad en onze bedrijvenparken.
Het CDHet CDA is van mening dat het een vanzelfsprekende zaak is het nieuwe 
bedrijventerrein aan de westkant van Goes met voortvarendheid  te 
ontwikkelen, zodat we aan de vraag naar terreinen voor bedrijfsvestigingen 
kunnen voldoen.
Ook de binnenstad moet blijvend aandacht krijgen. Dit krijgt gestalte door het Ook de binnenstad moet blijvend aandacht krijgen. Dit krijgt gestalte door het 
initiëren van allerlei evenementen en het onder de aandacht brengen van het 
merk “Goes is Goes” in en buiten onze provincie  tot in onze buurlanden. Het 
CDA vindt het waardevol dat evenementen voor een breed publiek 
aantrekkelijk zijn. Samen met de andere Bevelandse Gemeenten het 
vestigingsklimaat promoten is prima. Wij ondersteunen dan ook alle 
initiatieven om het winkelbestand in Goes op peil te houden zoals “Start je 
winkel in Goes”. winkel in Goes”. 

Ruimte en economie

De schuldpositie blijft uiteraard onze voortdurende aandacht houden. De 
meest recente informatie laat zien dat een substantiële daling binnen 
afzienbare termijn nog niet te verwachten is. Het komt ons voor dat de cijfers 
van de schuldquote met betrekking tot hetzelfde jaar een wisselend getal te 
zien geven. Wij vragen ons af hoe dat mogelijk is. Het CDA vraagt zich in dit 
verband wel af hoe gekeken moet worden naar onze verantwoordelijkheid 
voor een duurzaam gezonde overheidshuishouding.

TTot slot een opmerking over afvalscheiding. De gemeente gaat investeren in 
extra afvalcontainers in het kader van de invoering van diftar. Op zich is dat 
een heel goede zaak. In dat licht is het bericht dat recent in de krant stond van 
Olaz opvallend. Hier werd gesteld dat gescheiden afval inzamelen niet meer 
nodig is omdat Olaz technisch in staat is dit door nascheiding te regelen. Hoe 
moeten wij in dit licht de investeringen in Goes zien.
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Zorgen hebben we over het Marconigebied. Dit gebied verliest het van andere 
woonboulevards en heeft dringend een update nodig. Hiervoor wil het CDA 
een motie indienen. Ook het betrekken van onze stadshaven in het geheel 
van onze aantrekkelijke binnenstad is een goede zaak. Toerisme in onze 
gemeente is een terrein met potentie, gezien onze ligging aan het Veerse 
Meer en de Oosterschelde. Wolphaartsdijk, het Goese Sas en Kattendijke zijn 
daarbij naast de Stad Goes de hotspots in onze gemeente.
Het CDHet CDA vraagt tot slot het college blijvende aandacht te hebben voor de 
bestaande bedrijventerreinen, zodat die zo aantrekkelijk mogelijk blijven voor 
ondernemers.

Verkeersdoorstroming
Er wordt hard gewerkt aan een verbetering van de verkeersdoorstroming in Er wordt hard gewerkt aan een verbetering van de verkeersdoorstroming in 
Goes. We hebben een nieuwe afslag aan de A58, het kruispunt en de 
spoorovergang Buijs Ballotstraat is geheel gerenoveerd, aan de 
spooronderdoorgang wordt op dit moment hard gewerkt en ook bij de 
Ringbrug zien we grote veranderingen die zowel de doorstroom als de 
verkeersveiligheid moeten verbeteren. Het CDA is daar uiteraard blij mee. Wij 
vragen ons af of er locaties zijn waar we na al deze operaties nog mee aan te 
slag moeten om de gewenste doorstroom en veiligheid te realiseren.slag moeten om de gewenste doorstroom en veiligheid te realiseren.

In dit kader noemen we in ieder geval de Buijs Ballotstraat. Het is een goede 
zaak als er een onderzoek komt naar mogelijke knelpunten op gebied van 
doorstoom en veiligheid. Daarbij is het verstandig beleid goed in beeld te 
brengen hoe eventuele veranderingen op de ene plaats zich verhouden tot 
mogelijke gevolgen op een andere plaatst. Het CDA is geen voorstander van 
zogenaamde waterbed oplossingen en ziet daarom graag een breed en 
zorgvuldig onderzoek.
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Onderwijs, sport en cultuur

Wonen en ruimtelijke ordening
In Goes wordt volop gebouwd. Nieuwbouwlocaties Mannee enIn Goes wordt volop gebouwd. Nieuwbouwlocaties Mannee en Aria zijn in 
ontwikkeling maar ook binnenstedelijke gebieden krijgen een impuls zoals 
Westerschans, Goese Diep en het voormalige GAK gebouw. De combinatie 
van uitbreiding en inbreiding is voor het CDA belangrijk en versterkt de 
leefbaarheid en de uitstraling. Het CDA vraagt extra aandacht voor 
levensloopbestendig wonen en jongerenhuisvesting. Door de ontwikkeling van 
het nieuwe kindcentrum in Kloetinge aan de Zomerweg komt de locatie van de 
Kloetingseschool vrij. Deze locatie ziet het CDKloetingseschool vrij. Deze locatie ziet het CDA Goes graag ingevuld met 
levensloopbestendige woningen voor de senioren in Kloetinge.

De overheid kan een grote rol spelen op het gebied van collectief en 
particulier opdrachtgeverschap. CDA Goes verwacht van de gemeente dat zij 
ruimte biedt aan en open staat voor initiatieven. Door inwoners ruimte te 
geven en ze zelf een rol te laten spelen in het bouwen van hun eigen woning 
of buurt, wordt de sociale samenhang versterkt. Dat vraagt om minder regels 
waar dat kan.

Onderwijs
Het belang van voldoende en kwalitatief goede onderwijsvoorzieningen is Het belang van voldoende en kwalitatief goede onderwijsvoorzieningen is 
evident. Goes heeft een breed aanbod van onderwijsvoorzieningen en staat 
open voor een eventuele verbreding van dit aanbod. De afstemming tussen 
onderwijs en jeugdzorg blijft een aandachtspunt. Onderwijs is ook een 
vindplaats voor jeugdproblematiek en kan in dat kader een belangrijke rol 
vervullen in het preventief begeleiden van jongeren naar een goede plaats in 
de maatschappij. 

Passend onderwijs sluit daar goed bij aan. In het kader van preventie is Passend onderwijs sluit daar goed bij aan. In het kader van preventie is 
tevens aandacht voor voor– en vroegschoolse educatie van belang. 
Afstemming en korte lijnen tussen onderwijs en zorg zijn daarbij volgens het 
CDA noodzakelijke randvoorwaarden.

Het is wel goed te beseffen dat de gemeente op het gebied van onderwijs 
vooral een faciliterende rol heeft. Het is primair aan het onderwijs zelf om 
invulling te geven aan goed en passend onderwijs.
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Het voorkomen van voortijdig schooluitval is een belangrijke taak welke 
preventief werkt met betrekking tot problemen waar onze jongeren mee te 
maken kunnen krijgen. Speciaal de begeleiding van kwetsbare jongeren 
vraagt de aandacht. Deze kinderen begeleiden naar een diploma, of waar dit 
niet kan rechtsreeks naar de arbeidsmarkt of dagbesteding, moet prioriteit 
hebben.

WWe zullen ook moeten anticiperen op de demografische krimp waar we in 
Zeeland mee te maken hebben en nog verder te maken gaan krijgen. Voor 
kwalitatief goed en betaalbaar onderwijs is een bepaalde schaal noodzakelijk. 
Daarnaast zal ook het belang van leefbare dorpsgemeenschappen moeten 
meegenomen worden bij iedere afweging.

Sport 
Sporten is belangrijk voor een gezond leven en de ontwikkeling tijdens de Sporten is belangrijk voor een gezond leven en de ontwikkeling tijdens de 
opvoeding van jongeren. Wij zijn het eens met het college om sport in te 
zetten als middel in het kader van Participatie, zorg en preventie. Sport 
verbindt ook mensen. Gezamenlijke initiatieven tussen sportverenigingen, het 
SMWO, het onderwijs, het Omnium en andere partijen moeten in dit kader 
blijvend worden gestimuleerd. Wij constateren wel dat het laatste visie 
document op het terrein van sport alweer dateert van 2013. Vanuit het CDA 
zien wij graag in 2019 een herijking van dit document. zien wij graag in 2019 een herijking van dit document. Vraag: Wanneer mogen 
we de sportnotitie verwachten?

Door de hele gemeente Goes zijn de afgelopen jaren sportaccommodaties 
aangepast om het sporten zo aangenaam mogelijk te maken en waardoor 
deze accommodaties in veel van de gevallen voldoen aan de laatste eisen, 
bijvoorbeeld op het terrein van duurzaamheid. Bestaande accommodaties 
voldoen nog niet in alle gevallen aan de laatste duurzaamheidseisen. Het 
ministerie van WVS stelt met ingang van 2019 jaarlijks een subsidie 
beschikbaar voor sportverenigingen om te investeren in o.a. duurzaamheid. 

Het CDHet CDA dient een motie in om de betreffende subsidieregeling onder de 
aandacht te brengen bij de sportverenigingen. Daarnaast dient de motie om 
sportverenigingen vanuit de gemeente op weg te helpen in de wereld van de 
duurzaamheidsinvesteringen en om hen te helpen bij het doen van een 
subsidie aanvraag in dit kader.
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Cultuur
Een bruisend Goes kan niet zonder een bruisende kunst- en cultuursector.
WWe kennen een levendig en sprankelend cultuurhart rondom het Bleekveld. 
Daarbij is de muziekschool verhuisd naar het Cultuurhuis aan het Bleekveld. 
Door deze nieuwe vestigingsplaats is er een mooie synergie tot stand 
gekomen tussen de muziekschool, de Mythe en ’t Beest. Ook de verbouwing 
van ’t Beest is daarbij van belang geweest om de komende jaar vele 
podiumkunstenaars een plaats te bieden en veel liefhebbers te ontvangen in 
een eigentijdse ambiance. De ontwikkelingen met betrekking tot de bibliotheek 
liepen in dit kader wat achteliepen in dit kader wat achter. Het CDA is blij dat er nu ook met betrekking tot 
de plaats van de bibliotheek in ons cultuurhart duidelijkheid is gekomen. Wij 
hopen dat de verhuizing van de bibliotheek daadwerkelijk gerealiseerd kan 
worden en dat daarmee deze mooie voorziening nog meer deel uit kan gaan 
maken van het cultuuraanbod in Goes.

Tijdens het themajaar Goes-Azie in 2017 werd wederom duidelijk welke kracht 
de Goese samenleving heeft. Diverse activiteiten werden in samenwerking 
georganiseerd door de vele verengingen en vrijwilligers die Goes rijk is. 
Absoluut hoogtepunt was de voorstelling E-Njen in de Hollandse Hoeve. 
Duizenden bezoekers hebben genoten van dit themajaar en zijn samen 
opgetrokken. CDA Goes zet zich in om in 2021 het themajaar te laten 
terugkeren en steunt dan ook van harte het voorstel hiertoe.

Het CDHet CDA is benieuwd naar de afronding van de cultuurvisie van het college. 
We kijken vooral uit naar de verdere ontwikkelingen op het gebied van 
samenwerking tussen de verschillende partijen in de cultuursector.

Cultureel erfgoed
VVoor het CDA is cultuureducatie in brede zin belangrijk. Via het onderwijs kan 
ook worden kennisgemaakt met de lokale cultuur en geschiedenis. Leerlingen 
leren om te gaan met hun lokale erfgoed. Het Historisch Museum De 
Bevelanden heeft hierin een belangrijke rol.

Het CDHet CDA is enthousiast dat cultureel erfgoed een nieuwe bestemming heeft 
gekregen. Zo zijn de restanten van Slot Oostende prachtig gerestaureerd en is 
het onderdeel geworden van de stadsbrouwerij, uniek! De plannen voor de 
recent verkochte monumenten de voormalige muziekschool, pastorie, gebouw 
rijkskantoren en de manhuistuin dragen bij aan het behoud van dit erfgoed 
voor onze stad.
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Sociaal domein
Het CDA is vanuit haar grondbeginselen een partij die opereert vanuit een 
menselijk en maatschappelijk gedachtegoed in een breed midden perspectief. 
Iedereen doet mee in de samenleving; iedereen heeft een sociale 
verantwoordelijkheid. Zorgverlening is gericht op behoefte van de cliënt en 
gericht op de toekomst. 

Eenzaamheid is een groot sociaal probleem waar nu echt actie op Eenzaamheid is een groot sociaal probleem waar nu echt actie op 
ondernomen moet worden. 38% van de Nederlanders heeft 
eenzaamheidsgevoelens. We willen als CDA mensen inspireren om met 
elkaar het gesprek te voeren over wat eenzaamheid is en wat we hier samen 
aan kunnen doen. We hechten namelijk grote waarde aan een samenleving 
waarin iedereen meedoet en het gevoel heeft om erbij te horen. Eenzaamheid 
bestrijden heeft onze blijvende aandacht. Het CDA heeft vorig jaar over dit 
onderwerp een motie ingediend en we zijn zeer benieuwd naar de voortgang onderwerp een motie ingediend en we zijn zeer benieuwd naar de voortgang 
hiervan. Voortbordurend op dit onderwerp zien wij meerdere mogelijkheden, 
zoals het trainen van vrijwilligers. Inwoners die daarvoor open staan krijgen 
een kortdurende eenvoudige gratis cursus waarin het leren van eenvoudige 
gesprekstechnieken en het signaleren van eenzaamheid centraal staan. Dit 
zou je kunnen oppakken op wijkniveau. Laten we zorgen voor huiskamers in 
de wijken: ontmoeting is de basis voor sterke netwerken en sociale cohesie. 
Hier kunnen mensen elkaar ontmoeten en gezamenlijk initiatieven ontplooien.Hier kunnen mensen elkaar ontmoeten en gezamenlijk initiatieven ontplooien.
Het creëren van meer kansen voor gepensioneerden: de nieuwe lichting 
gepensioneerden heeft veel in huis en is zeer actief. Laten we alle inwoners, 
die de pensioengerechtigde leeftijd bereiken, een informatiepakket toesturen 
waarin zij worden geïnformeerd over de wijzen waarop ze hun talent en kennis 
waardevol kunnen inzetten voor de gemeente Goes. 

Het CDA vindt ook de waardering voor mantelzorg zeer belangrijk. Dit is 
erkenning van de zorg voor een naaste. Bij het voeren van het 
keukentafelgesprek, moet er ook altijd aandacht zijn voor mantelzorger(s). 
Ouderen die geen mantelzorgers hebben, helpen we waar mogelijk. Van groot 
belang hierbij blijft de respijtzorg, als een broodnodige adempauze voor de 
mantelzorger.  Het sociale leven draait veel op de actieve verenigingen met 
veel waardevolle en onmisbare vrijwilligers. Ook deze vrijwilligers willen we 
blijvend koesteren. Initiatieven vanuit die verenigingen / bevolking dienen blijvend koesteren. Initiatieven vanuit die verenigingen / bevolking dienen 
standaard beoordeeld te worden op hun mogelijkheden. Het CDA pleit ervoor 
om de Gemeentelijke dienstverlening voor ouderen uit te breiden. Onder 
andere door het Instellen van een seniorenwerker.
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E-health is een ontwikkeling waar we niet omheen kunnen. Hulpverlening 
wordt steeds digitaler Met nieuwe technieken kan dit nog beter ondersteund 
worden. Het CDA is voorstander van een programma om Innovatie in Zorg te 
promoten. Hierbij moet worden gewerkt aan oplossingen voor mensen die 
thuis blijven wonen, maar wel zorg moeten kunnen krijgen als dat nodig is. 
Door te werken aan innovatie in huishoudelijke hulp, zorg- en 
communicatiemiddelen moeten nieuwe mogelijkheden snel beschikbaar 
komen om zowel de transformatie van zorg als mantelzorg te ondersteunen. komen om zowel de transformatie van zorg als mantelzorg te ondersteunen. 

De gemeente kan hier regie nemen. De oplossingen moeten komen uit de 
markt. Dankzij onder meer elektronische patiëntendossiers, zorgrobots en 
virtual reality kunnen professionals hulpverleningstrajecten nog beter 
afstemmen op hun cliënten en zijn cliënten in staat om zelf de regie te nemen 
over hun gezondheid. Promotie-activiteiten voor ouderen om ouderen te leren 
omgaan met informatica, zoals PC, laptop en smartphone zijn hierbij 
onontbeerlijk. D.m.v. het inzetten van jongeren voor deze instructie van Social 
Media kunnen we jong en oud met elkaar verbinden. Dit zal zeker kunnen Media kunnen we jong en oud met elkaar verbinden. Dit zal zeker kunnen 
bijdragen aan de levenslust van ouderen en het gevoel dat ze nog steeds deel 
uitmaken van de wereld waarin we leven. Daarom willen we ook VO-scholen 
die een maatschappelijke stage in hun curriculum hebben uitnodigen om zich 
te verbinden met een voorziening voor ouderen. Daarnaast willen we 
afspraken maken met HBO en MBO instellingen over inzet van stagiaires in 
zorg en welzijn.

Jeugdzorg
Ook de decentralisatie Jeugdzorg blijkt een lastige en complexe operatie. De Ook de decentralisatie Jeugdzorg blijkt een lastige en complexe operatie. De 
portefeuillehouder heeft de gemeenteraad zeer frequent en inhoudelijk ter 
zake kundig geïnformeerd over alle stappen. Ook de risico’s zijn daarbij 
nadrukkelijk in beeld gebracht. We kunnen nu vaststellen dat het proces voor 
de jongeren goed verloopt, zelfs steeds beter verloopt. De forse 
kostenoverschrijding is flink verminderd. Helaas is echter nog steeds wel 
sprake van een substantiële overschrijding. De wethouder stuurt nadrukkelijk 
om deze opdracht met nieuw beleid tot een goede invulling te brengen. om deze opdracht met nieuw beleid tot een goede invulling te brengen. 

Belangrijk is hierbij dat veel gemeenten op dit dossier met grote tekorten 
worden geconfronteerd. De centrale overheid zal hierbij betrokken moeten 
worden om tot een goede betaalbare oplossing te komen waarbij alle jongeren 
de zorg krijgen die nodig is.
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Daarnaast blijft het van belang ook op dit beleidsterrein de gewenste 
cultuurverandering te realiseren. Dat gaat alleen een succes worden door 
stevig te sturen en te monitoren. Het CDA heeft vertrouwen in de goede 
ontwikkeling van dit proces, maar vraagt vanuit de verantwoordelijkheid van 
de Gemeenteraad nadrukkelijk om de regelmatige en tijdige rapportages te 
mogen blijven ontvangen. Die cultuurverandering is nodig om de beoogde 
bezuiniging en efficiëntie te kunnen realiseren. Daarbij toetsen we niet alleen 
de hoogte van de gerealiseerde bezuiniging, maar ook de kwaliteit van de de hoogte van de gerealiseerde bezuiniging, maar ook de kwaliteit van de 
zorg.

Het percentage jongeren met jeugdhulp stijgt nog steeds ondanks dat de 
kosten voor de jeugdhulp fors zijn teruggebracht. Het CDA is daarover 
bezorgd en hoopt hierin uiteindelijk een kentering te mogen zien als de 
preventieve maatregelen nog meer vruchten gaan afwerpen. CDA kijkt met 
belangstelling naar preventieve maatregelen en steunt het beleid om het kind 
vooral in samenhang met zijn omgeving, dat is primair het gezin, maar 
daaronder valt ook de wijk en de school aan te pakken

Sociale zaken / Participatie /Sociale zaken / Participatie / Arbeidsmarkt
Dat eenieder meedoet in de samenleving, blijft een actuele uitdaging omdat er Dat eenieder meedoet in de samenleving, blijft een actuele uitdaging omdat er 
steeds meer aandacht komt voor deze manier van het invullen van je leven. 
De opdracht van participatie is, zoals bekend, neergelegd bij de Gemeenten, 
omdat die dichter bij de inwoners staan dan het Rijk. En dat is ook zo, echter 
de rijkskostenbesparing die met deze decentralisatie gepaard ging is nog niet 
bewerkstelligd. Veel gemeenten hebben dan ook hun reserves aan moeten 
spreken en dat doet pijn. Toch gaat het langzamerhand de goede kant op en 
krijgt e.e.a. de gewenste uitwerking. Het samenwerken in verschillende krijgt e.e.a. de gewenste uitwerking. Het samenwerken in verschillende 
verbanden om mensen te laten participeren krijgt handen en voeten, zodat er 
gesproken kan worden van vorderingen op het terrein van participatie.

Door ondersteuning op maat en het stimuleren van de eigen 
verantwoordelijkheid moet het participeren voor meer mensen mogelijk 
worden. De toenemende vraag naar arbeidskrachten kan daarbij een positieve 
bijdrage leveren. Mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt dienen 
adequaat te worden geholpen door de diverse instellingen en voorzieningen. 
De voorgestelde speerpunten en initiatieven in de programmabegroting 2019 
vindt het CDA een goede leidraad om dit te bereiken. Een succesvolle 
participatie heeft immers ook zijn weerslag op een deel van het Sociaal participatie heeft immers ook zijn weerslag op een deel van het Sociaal 
Domein zoals de bijstand, de schulddienstverlening en het armoedebeleid. 
Het CDA hoopt dat alle inspanningen op dit terrein van nut zullen zijn en wil dit 
graag ondersteunen.
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Milieu

Energie en klimaat
De maatschappelijke uitdagingen aangaande klimaatverandering en De maatschappelijke uitdagingen aangaande klimaatverandering en 
verduurzaming zijn groot. Binnenkort wordt de nieuwe duurzaamheidsnota 
vastgesteld. Het CDA Goes verwacht hierbij dat de gemeente een leidende rol 
speelt en het goede voorbeeld geeft door onder andere het eigen 
energieverbruik verder terug te brengen. Een ander uitgangspunt is dat de 
doelen en ambities realistisch en betaalbaar moeten zijn.

WWe willen een energieregisseur aanstellen die verenigingen helpt bij het in 
kaart brengen van rendabele duurzaamheidsinvesteringen. Om deze 
investeringen te realiseren wil CDA Goes een duurzaamheidsfonds creëren 
waar verenigingen een beroep op kunnen doen.

Daarnaast maakt de gemeente Goes voor elke wijk en elk dorp een 
duurzaamheidsplan. In dit duurzaamheidsplan wordt onder andere aandacht 
geschonken aan waterberging. De inwoners van Goes worden 
geïnformeerd over de mogelijkheden die er zijn om geïnformeerd over de mogelijkheden die er zijn om 
hierop actie te ondernemen.

Milieu
Het streven moet zijn: voorkomen van afval, hergebruik en 
recycling. In dit kader is het CDA tevreden met de voortvarende 
aanpak met betrekking tot de invoering van diftar. Wel verzoeken we spoed 
te maken met het plaatsen van de extra containers.
WWe zien hier ook dat nieuwe technische ontwikkelingen van invloed zijn op het 
beleid. Het CDA is in dit kader benieuwd hoe het college kijkt naar de nieuwe 
ontwikkeling bij Olaz waarbij nascheiding het niet meer nodig zou maken om 
gescheiden afval in te leveren.

“Het streven moet zijn: voorkomen 
                van afval, hergebruik en recycling”
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Tenslotte

Het CDA complimenteert het college voor de heldere wijze waarop de 
begroting aan ons is gepresenteerd. Duidelijk, inzichtelijk en helder waar het 
gaat om de financiële mogelijkheden van de gemeente Goes voor het jaar 
2019. Ook dank aan alle ambtenaren die hier hun bijdrage aan hebben 
geleverd.

We wensen het college veel wijsheid toe en Gods zegen voor het komende 
jaar.

De CDA-fractie Goes,De CDA-fractie Goes,

Suzanne van Avermaete
Easther Houmes
Izaäk Melse
Yannick de Potter
Patrick Simpelaar
Rabia Soebhan
Frans van der KnaapFrans van der Knaap
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